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       Facultat de Biologia 
       Av. Diagonal, 645 
       08028 Barcelona    
 
 
 
ACTA DE LA JUNTA EXTRAORDINÀRIA DE FACULTAT 
 
Sessió núm.: 02/08 
Data: 28 de juliol de 2008 
Hora: 11.00 h 
Lloc: Aula Magna 
 
Assistents a la Junta 
F. J. Casado (com a degà)   M. Calvo 
J. Lloberas (com a vicedegà)   R. Gironès 
P. Moral (com a vicedegà) J. Gutiérrez 
C. Palacín (com a vicedegana) N. L. Hladun 
M. Aguadé  M. Llobera 
R. M. Araujo M. Ros 
S. Balcells E. Saló 
A. Blanch D. I. Toja 
A. Bosch F. J. López (com a secretari) 
 
Hi assisteixen com a convidats 
E. I. Canela, M. Durfort, R. Iglesias, F. Lucena, M. Reina (en substitució de J. A. del Río), X. 
Remesar (en substitució de R. Codony). 
 
Han excusat la seva absència 
E. Bosch, M. Busquets, M. Giralt, D. López, I. Pons, F. Villarroya. 
 
 
Ordre del dia (punt únic) 
1. Canvi del nom del grau de Ciències Biomèdiques 
 
 
Desenvolupament de la sessió 
 
1. Canvi del nom del grau de Ciències Biomèdiques 
El degà comença la sessió donant la benvinguda als nous membres electes, i comenta que la 
necessitat de convocar aquesta Junta de Facultat fora del període lectiu ha impedit fer una sessió 
ordinària de constitució; informa que al setembre se celebrarà la sessió constitutiva en la qual 
també s’anunciarà la convocatòria d’elecció de degà o degana. A continuació explica que la 
convocatòria d’aquesta sessió extraordinària ha estat fruit de la reunió mantinguda el dia 18 de 
juliol amb el rector, la vicerectora de Política Acadèmica i la degana de la Facultat de Medicina. 
Tot seguit, fa un breu resum històric de la proposta del grau de Biomedicina des de la seva 
inclusió al Pla estratègic de la Facultat l’any 2007 fins que la Generalitat el va aprovar, i de com 
la Facultat de Medicina es va mostrar en desacord amb la utilització del nom Biomedicina, 
motiu pel qual va ser substituït pel de Ciències Biomèdiques; tot i això, la Facultat de Medicina 
també es va manifestar en contra d’aquesta nova denominació, motiu que va portar a 
l’esmentada reunió amb el rector per discutir l’organització final de les titulacions biomèdiques 
a la UB. En aquesta reunió es van plantejar diferents alternatives. D’una banda, establir una 
única titulació conjunta amb la Facultat de Medicina amb dues sortides i una estructura en Y, a 
la qual es va oposar la Facultat de Medicina, que ja té una proposta de grau en Medicina 
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Molecular; d’altra banda, canviar el nom al grau de Ciències Biomèdiques; finalment la 
possibilitat d’aturar el procés i discutir el tema amb el nou equip rectoral, la qual cosa suposaria 
implementar-lo un curs més tard del que s’havia previst. El degà també comenta que el rector va 
garantir que el grau de Medicina Molecular no canviaria de nom si la Facultat de Biologia 
renunciava finalment a la denominació biomèdica, i també que la Facultat de Medicina no es 
negaria al fet que el nostre alumnat pogués fer pràctiques als laboratoris clínics dels hospitals. 
Finalment comenta que, després de la reunió amb el rector, va convocar una reunió amb els 
directors de departament per parlar del tema, que exposa ara davant la Junta de Facultat. 
A continuació s’obre un torn d’intervencions. La Dra. Gironés pregunta si el grau de Medicina 
Molecular serà aprovat per l’ANECA; el degà contesta que el criteri per a l’aprovació de nous 
títols passa per l’existència de referents internacionals, que en aquest cas sí que hi són. El Dr. 
Saló proposa de no canviar el nom, i ho argumenta amb l’existència de l’IBUB, i també que un 
canvi de nom afectaria a altres graus proposats des de la Facultat de Biologia. El Dr. Gutiérrez 
comenta que és un tema complicat, considerant les properes eleccions a Rectorat i deganats de 
Medicina i Biologia, i que tot i que la majoria del seu departament aposta per canviar el nom, 
també hi ha veus favorables a mantenir-lo; el degà contesta que tenim tot el dret de mantenir el 
nom actual del grau, però li preocupa que fer-ho suposaria ajornar-ne el començament al curs 
2010-11, ja que les eleccions a Rectorat endarreririen les discussions corresponents. La Dra. 
Aguadé indica que, si en canviem el nom, la UB no oferirà cap titulació en Biomedicina, i 
manifesta els seus dubtes sobre si la Facultat de Medicina no canviarà més endavant el nom del 
seu grau. El Dr. Bosch es manifesta a favor de mantenir el nom i comenta que li preocupa més 
la Facultat de Medicina que la competència per part d’altres universitats; el degà contesta que 
caldria un document escrit i signat que garantís que la Facultat de Medicina no canviarà el nom 
del seu grau, i també comenta que el nom Biomedicina es mantindrà a la UB en forma d’una 
oferta conjunta d’ensenyaments de grau i postgrau. El Dr. Llobera i el Dr. Toja pregunten quins 
noms alternatius hi hauria. La Dra. Araujo pregunta si es pot canviar un nom d’un grau que ja 
ha estat aprovat per la UB i la Generalitat; el degà contesta que únicament està aprovada per la 
Generalitat la possibilitat d’introduir les dades al programa Verifica, i que aquestes dades no 
s’enviaran a  l’ANECA fins dimecres, moment en el què el rector pot decidir si signa o no les 
propostes, per la qual cosa podria aturar-lo en cas de conflicte. El Dr. Blanch esmenta la seva 
preocupació que acabem pagant la manca de governabilitat habitual en la UB. El Dr. Canela 
comenta que el rector Rubiralta s’havia compromès a que la Facultat de Biologia tindria un grau 
de Biomedicina dins l’àrea de Ciències; també indica que en algunes universitats estrangeres les 
titulacions en ciències biomèdiques no tenen un component hospitalari, i que, com a president 
de la Divisió III, havia negociat la realització de pràctiques clíniques directament amb la 
Facultat de Farmàcia i no amb la de Medicina; finalment es manifesta en desacord amb el canvi 
de nom. La Dra. Palacín denuncia que aquesta situació és el resultat del joc brut de la Facultat 
de Medicina i de la manca de força de l’equip rectoral, i també exposa la conveniència de posar 
en marxa tots els graus al mateix temps. El Dr. Lucena també es qüestiona la conveniència 
d’endarrerir el començament de tots els graus de la Facultat. La Dra. Gironés manifesta que no 
s’acaba de creure la idea del “paraigües” Biomedicina, considerant l’habitual manca de 
màrqueting a la UB, i es pregunta si l’opinió de la degana de la Medicina és representativa de la 
seva Facultat, i es manifesta a favor de mantenir el nom de Ciències Biomèdiques. El Dr. 
Canela comenta que hi haurà una competència pels recursos entre el nostre campus i el de 
Bellvitge, i que tot i que no és partidari d’un enfrontament, tampoc ho és de cedir, i aconsella 
explorar convenientment les diferents possibilitats. El Dr. Hladun comenta que al Consell de 
Govern en què es van aprovar els graus, el que va quedar pendent era els nom definitiu dels 
graus de Medicina Molecular i Ciències Biomèdiques. El Dr. Bosch considera que és important 
que, si finalment s’aturen, s’aturin tots dos graus. La Dra. Durfort comenta que és inviable no 
començar tots els graus de la Facultat simultàniament, i es manifesta a favor de mantenir-ne el 
nom. El Dr. Blanch comenta que l’oferta en Biomedicina de la Facultat és sòlida, i que amb 
aquest grau fa la seva aportació a l’oferta global de la UB. El Dr. Canela es manifesta partidari 
de negociar-ho ara i de no endarrerir-ho tot. El Dr. Gutiérrez proposa negociar el tema, i donar 
llibertat al degà per aconseguir la millor oferta per a la Facultat. El Dr. Blanch també demana 
flexibilitat perquè el degà pugui negociar, i recorda el precedent de la Biotecnologia. La Dra. 
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Palacín recalca el suport rebut en tot moment per part de la vicerectora de Política Acadèmica. 
El Dr. Remesar indica que, si ara no diem res, no tenim cap garantia que el grau de Medicina 
Molecular no tiri endavant. La Dra. Balcells comenta que tenim arguments prou sòlids, i que 
s’hauria d’evitar un enfrontament. El Dr. Toja pregunta si estem disposats a renunciar al fet que 
el nostre grau pugui tenir un component mèdic en el futur. El degà comenta que si endarrerim la 
discussió per al setembre, com que els equips rectoral i deganals estarien en funcions, la 
negociació probablement s’endarreriria fins al novembre i ja no hi seriem a temps per al curs 
2009-10, i també que interpreta que la postura del rector no és contrària a la Facultat, sinó que 
busca una sortida a un problema amb què s’ha trobat. 
Finalment, el degà fa un resum de les intervencions fetes a la sessió, i assenyala que la postura 
majoritària és la de mantenir el nom de Ciències Biomèdiques i que la informació al programa 
Verifica s’enviï ara per tal d’implementar-lo al curs 2009-10, o bé que, si finalment s’ha 
d’aturar el nostre grau, també s’aturi el de Medicina Molecular. També indica que disposem fins 
dimecres a les 19.00, hora en què està concertada la reunió amb el rector, per acabar de recollir 
tots els arguments possibles per defensar l’actual denominació, i agraeix la flexibilitat que li 
dóna la Junta de Facultat per negociar el tema. Finalment manifesta que, en cas de que la decisió 
fos el canvi de nom o ajornar la discussió amb el nou equip rectoral al novembre, donaria tot el 
seu suport al nou degà o degana. 
 
El degà aixeca la sessió a les 12.45 hores, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta. 
 
 
El secretari de la Facultat    Vist i plau 
 
 
 
 
       El degà 


